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دیدگـــاه
 توقع توافق هسته ای در همین نوروز

ادامه از صفحه یک / یک طیف است و ادعای اقتدار و 
پشتکاری اش گوش فلک را کر کرده است، چرا بعد از8 ماه 
هرکس از راه می رسد و منافعش اقتضا می کند می تواند 
زیر میز مذاکرات بزند و همه چیز را در هوا معلق نگاه دارد؟ 
اقتداری که قرار بود جایگزین ضعف و ترس دولت پیشین شود، 
کجاست؟ اگر برجام به نفع ملت ایران نبوده است، اگر اسرائیل 
قویا درصدد نافرجامی آن نیست، اگر اقتصاد کشور زیر فشار 
تحریم ها از اقتصاد جهانی فرسنگ ها عقب نیفتاده است، اگر 
جامعه در انتظار گشایش از این طریق نیست مردم را از فضای 
روانی و کشاکش نفسگیر و انتظار ممتد توافق یا بن بست رها 
کنید و اگر اراده ای برای توافق وجود دارد با قاطعیت و شجاعت 
و بدون ملاحظه، هر مانعی را کنار بزنید تا ملت طعم زندگی 
بدون تحریم ها را بچشند و مثل بسیاری از ملت ها زندگی آرام 
وکم دغدغه را تجربه کنند. بسیاری از صاحب نظران معتقدند 
که ما می توانستیم حتی از خروج ترامپ از برجام جلوگیری 
کنیم و اساسا زمینه این بدعهدی کثیف را از او سلب کنیم لذا 
در حال حاضر و با وجود دولت دموکرات آمریکا که به هرحال 
خواستار توافق با ایران است اگر نتوانیم به این مهم دست یابیم 
باید قید برچیدن تحریم ها برای سال های طولانی را بزنیم و 
فاصله اقتصادمان با جهان چنان زیاد شود که خدای ناکرده 
دیگر امکان از بین بردن این فاصله بسیار مشکل شود. حتی 
اگر ما بتوانیم با دور زدن موقت تحریم ها و استفاده از شرایط 
کنونی تا حدودی محاصره اقتصادی را بشکنیم عدم موفقیت 
در برجام افزون بر عوارض اقتصادی تبعات اجتماعی بسیاری 
در بر خواهد داشت. مگر نمی بینیم کوچک ترین خبرهای 
مثبت یا منفی از وین بر نوسان نرخ ارز و طلا تاثیرآشکار دارد؟ 
این نوسان ها مثل نبض یک بیمار که برای پزشکان انواع معانی 
و پیام ها را دارد، برای متولیان جامعه هم باید کاملا معنادار 
باشد. نوسان نرخ ارز و طلا فوری ترین اثر قدرت ها، ظرفیت ها، 
ضعف ها و تهدیدهایی است که متوجه کیان کشور و جامعه 
است. از طرف دیگر باید برای تصمیم گیران هم ثابت شده 
باشد که چیزی به  نام حوادث پیش بینی ناپذیر و سوءاستفاده 
کنندگان غربی و شرقی هم هست که دستان مقامات برای هر 
اقدام مقتضی را همیشه باز نمی گذارد. جلوگیری از فرسایشی 
شدن مذاکرات هسته ای که بر فرسایش روح و روان ملت هم 
تاثیر دارد یک اولویت استراتژیک است. چه بسا اراده و همت و 
بینشی ایجاد شود و یکبار برای همیشه با هر تمهیدی، دندان 
فساد و دردناک تحریم ها کنده شود و در همین عید نوروز 
مردم شاد شوند. کشور هزار مشکل و چالش اقتصادی، زیست 
محیطی، اجتماعی، فرهنگی دارد که جز از طریق تمرکز دولت 
و آسودگی از تحریم ها نمی توان به آنها رسیدگی کرد. فقط یک 
ابر مشکل خشکسالی و تهی شدن منابع آب تجدید پذیر کافی 
است تا نیاز به منابع بزرگ مالی را درک کنیم، تا توجه همه 
جانبه به این نوع از معضلات ریشه سوز را لمس کنیم و همه 
منابع را برای انواع تهدیدهای بزرگ طبیعی و غیرطبیعی پای 

کار بیاوریم و خود را از اشتغالات دیگر رها سازیم.

معکـــوس

سخـــن روز

وزیر نفت:
 وصول درآمدهای نفتی ۲.۵ برابر شد

آرمان ملی: وزیر نفت با بیان اینکه در دولت سیزدهم 
هیچ گاه معطل انجام مذاکرات نمانده ایم و ازظرفیت ها و 
توانمندی های داخلی استفاده کرده ایم، گفت: در دولت 
سیزدهم وصول درآمدهای ناشی از صادرات نفت، گاز، 
فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی ۲.۵ برابر شده 
است. جواد اوجی در حاشیه مراسم رونمایی از اسناد تکمیل 
زنجیره ارزش نفت کوره اظهار داشت: با توانمندی پژوهشگاه 
صنعت نفت امروز شاهد تکمیل زنجیره نفت کوره هستیم؛ 
در پالایشگاه نفت بندرعباس که یکی از محصولات آن نفت 
کوره است، از این پس شاهد تکمیل زنجیره ارزش نفت 
کوره، کاهش نفت کوره تولیدی و ارتقای کیفیت آن هستیم. 
وی ادامه داد: دانش فنی زنجیره نفت کوره در کشور توسط 
پژوهشگاه تکمیل شد و به زودی این پروژه آغاز خواهد شد؛ 
از جمله محصولات جانبی نیز تولید کک اسفنجی است که 
مورد نیاز صنایع آلومینیوم است. وزیر نفت با بیان اینکه 
کشور وارد کننده کک است و در آبان سال 97 صادرات 
کک به ایران تحریم شد، گفت: امروز صاحب دانش فنی 
تولید کک شده ایم و تولید کک اسفنجی و سوزنی در کشور 
انجام خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: فرایند پالایشی 
کشور تغییر کرده و نگاه علاوه بر تامین امنیت انرژی، تامین 
خوراک پتروشیمی هاست. وزیر نفت در خصوص احداث 
پتروپالایشگاه ها در کشور گفت: احداث اولین پتروپالایشگاه 
300 هزار بشکه ای را خود صنعت نفت در استان هرمزگان 
آغاز خواهد کرد و در سال 1401، فرآیند احداث این 
پتروپالایشگاه در نزدیکی پالایشگاه ستاره خلیج فارس آغاز 
خواهد شد. وی ادامه داد: برای افزایش ظرفیت تولید گاز و 
نفت با برنامه ریزی های انجام شده در بحث توسعه میادین 
نفتی و گازی 4.۵ میلیارد دلار قرارداد با شرکت های داخلی و 
خارجی به امضا رسید و  امروز بعد از ظهر نیز قرارداد دیگری 
به امضا می رسد. اوجی با بیان اینکه در سال آینده در میادین 
مشترک نفت و گازی و به ویژه میادین غرب کارون شاهد 
امضای قراردادهایی هستیم، گفت: با شروع دولت سیزدهم 
وزارت نفت در این حوزه شاهد افزایش صادرات نفت، گاز و 
فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی بوده و در مجموع 
در دولت سیزدهم، وصول درآمدهای ناشی از صادرات نفت، 
گاز، فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی ۲.۵ برابر 
شده است. وی افزود: عمده فروش نفت و درآمد به صورت 
ارزی و نقدی بوده است و در سررسید وصول شده و بخش 
کوچکی نیز تهاتر انجام شده است. وزیر نفت با تاکید بر اینکه 
فروش نفت در حیطه و اختیارات وزارت نفت است، افزود: در 
بودجه سال 1401 این ظرفیت  ایجاد شده تا سایر بخش های 
کشور از این ظرفیت استفاده کنند. این عضو کابینه دولت 
تصریح کرد: در صنعت نفت در خصوص پالایشگاه هایی که 
مورد بهره برداری هستند، برنامه کیفی سازی ارزش افزوده 
محصولات در قالب 8 پروژه تعریف شده و هر ۲ ماه در وزارت 
نفت جلساتی داریم و این پروژه ها در سال های آینده به بهره 
برداری می رسند. اوجی خارنشان کرد: در دولت سیزدهم و 
وزارت نفت هیچ وقت منتظر مذاکرات نبودیم و با توجه به 
توانمندی صنعت نفت بالغ بر 16.۵ میلیارد دلار قرارداد و 

تفاهم نامه به امضا رسیده است.

در 10 سال گذشته بر مردم چه گذشت؟
ادامه از صفحه یک / که به قول برخی از صاحب نظران ، 
زنگ خطری و پاشنه آشیلی برای دولت ها تلقی می شود. 
دولت سیزدهم با شعارها و وعده های »شفاف سازی«، 
»مدیریت تعارض منافع«، »متناسب سازی ساختار و 
تشکیلات دولت«، »حمایت از فعالیت های سالم«، »نظارت 
موثر و کارآمد«، »برخورد قاطع، دقیق و موثر با مفسدان« 
و در شرایط ویژه رقابت انتخاباتی برمصدر قدرت تکیه زد 
و با این اتفاق ، به رغم مشارکت پایین در انتخابات ، هر سه 
قوه همراه با نهادهای حکومتی به یک دستی رسیدند و این 
وضعیت مردم را امیدوار کرد که موانع رفع شود و وضعیت 
معیشتی و کسب و کارها بهبود نسبی پیدا کند، ولی با 
گذشت 7 ماه از آغاز به کار دولت جدید ، در همین مدت بین 
۲0 تا ۵0 درصد با افزایش قیمت ها مواجه شدیم و این بار 
رانت خواران و دلالان و مافیا های مختلف با جسارت بیشتری 
به چپاول خود استمرار بخشیدند . ادامه چنین وضعیتی ، 
برازنده کشور و همچنین دولت انقلابی نیست و با یک دستی 
دولت ، دیگر هیچ عذری پذیرفتنی نخواهد بود و تا فرصت 
از دست نرفته باید از این شرایط سخت ، قبل از اینکه تبدیل 
به بحران شود، عبور کنیم. انتظار مردم نجیب کشورمان از 
دولت سیزدهم در آغاز سال 1401 این است که در تمام 
عرصه های اقتصادی ، اجتماعی و به ویژه سیاسی ، اولویت 
اول منافع ملی و بهبود شرایط زندگی و معیشت مردم باشد 
هرچند متن قانون بودجه 1401، نگرانی های زیادی را برای 
قاطبه مردم به ویژه کارگران ، بازنشستگان ، فرهنگیان ، 
دانشگاهیان و سایر بخش های جامعه ایجاد کرده است که 
باید با تدبیر و در قالب اصلاحیه های پیشنهادی به مجلس 
تعدیل شود. به امید سالی مناسب تر از سال های قبل و البته 

در سایه تدبیر و مدیریت کارآمد دولت انقلابی. 

نگــــاه
 چند نکته درباره 

اعدام های سریالی عربستان
ادامه از صفحه یک / محوریت عربستان چشم پوشی 
خواهد کرد. توجه داشته باشید که اعمال تحریم علیه روسیه 
به افزایش بهای نفت در تمام دنیا و همچنین بهای بنزین در 
آمریکا دامن خواهد زد و در این میان ایالات متحده برای 
عبور از این بحران مجبور است با عربستان در برخی مسائل 
کنار بیاید که به نظرم سکوت در مورد اعدام های اخیر هم 
از همین موضوع نشأت می گیرد. بنابراین به رغم آنچه گفته 
می شود احتمالاً مجامع بین المللی و بسیاری از کشورها علیه 
ریاض موضع خواهندگرفت اما باید منتظر ماند و دید که تیم 
بایدن به رغم آنچه که در ضدیت با عربستان از خود نشان 

می دهد، چگونه علیه ریاض موضع خواهد گرفت.

یــادداشــت
حمله موفقیت آمیز به پایگاه صهیونیست ها

حمله موفقیت آمیز موشکی به مقر عناصر موساد در اربیل 
عراق توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، باعث شد تا 
نیروهای رژیم صهیونیستی متحمل خسارت های سنگینی 
شوند. اینکه این عملیات چه تاثیری در روابط خارجه 
جمهوری اسلامی ایران با کشور عراق خواهد داشت یا اینکه 
ایران سیاست نظامی را در کنار مذاکرات وین و احیای برجام 
دنبال می کند یا آیا این حمله موشکی در سرنوشت برجام 
و توافقات احتمالی تاثیر گذار خواهد بود یا اینکه ایران در 
آستانه توافق وین قدرت نظامی و دفاعی خود را به رخ اروپا 
و آمریکا کشید و نشان داد و در خصوص قدرت دفاعی خود 
حاضر به مذاکره نیست تنها چند بعُد از اقدام اخیر نیروهای 
مسلح علیه عناصر متخاصمی بود که طی سال های اخیر در 
نزدیکی مرز ایران اقدام به ایجاد پایگاه نظامی کرده بودند 
است.  کسانی که در پی توطئه افکنی علیه جمهوری اسلامی 
هستند باید بدانند که هیچ اقدامی علیه ایران بی جواب 
نخواهد ماند. اما آنچه که بعد از این حمله موشکی مورد 
توجه قرار گرفت موضوع پوشش خبری و تعداد کُشته ها در 
این حمله است. برخی رسانه های داخلی بعد از این اقدام 
نظامی ایران به اربیل عراق شروع به اعلام تعداد کشته ها و 
اسامی آنها که بیشترشان از افراد مسئول در موساد بودند، 
کردند این در حالی است که چند ساعت پس از انتشار 
این حمله موشکی ارقام و اسامی اعلام شده از سوی رژیم 
صهیونستی و رسانه های خارجی تکذیب شد. آنچه که مورد 
انتقاد است رفتار این رسانه ها نسبت به موضوعات امنیتی و 
نظامی است که سرعت را فدای دقت و صحت خبر می کنند 
و ممکن است این اقدام آنها اصل موضوع را به حاشیه ببرد. 
مشابه چنین اقدامی را در حمله به پایگاه عین الاسد شاهد 
بودیم که میزان کشته و مجروحان روزها مورد کشاکش 
ایران و آمریکا بود و از خود حمله نظامی مهم تر شده بود. 
انتظار می رود در چنین اقداماتی همان گونه که نیروهای 
مسلح و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی برای شناسایی و 
انجام عملیات دارای راهبرد مشخص هستند، در خصوص 
اطلاع رسانی و پوشش مناسب خبری آن استراتژی درستی 
را در پیش بگیرند. امروز در شرایطی از دنیای تکنولوژی و 
رسانه های سایبری قرار داریم که قدرت رسانه ها را می توان 
برابر با برخی عملیات های نظامی دانست متاسفانه ما به 
عنوان رسانه هیچ برنامه روشن و مشخصی برای تقابل با این 
جنگ رسانه ای نداریم و هر کجا که دستمان تنگ  می شود 
اولین جایی که شروع به محدود کردن آن هم در بعد بودجه 
و هم آزادی های معمول می شویم، رسانه است. شاهد مثال 
این موضوع همین بودجه 100  میلیاردی که از معاونت 
مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در سال 1401 کم شد. این در حالی است که دولت سیزدهم 
باید نگاه ویژه تری به رسانه ها به عنوان بازوی اجرایی خود 
داشته باشد، چراکه رسانه به عنوان واسطه بین مردم و 

دولت نقش مهمی را ایفا می کند.

 مهم ترین موانـــع توافق برجام چیست؟ چرا 
درحالی که عنوان می شود طرفین به توافق نزدیک 
شده اند اما نتیجه مذاکــرات همچنان در هاله ای از 

ابهام قرار دارد؟
طولانی شدن روند مذاکرات باعث شد که مسائل حاشیه ای 
در روند مذاکرات اختلال ایجاد کند. این عوامل هم در درون 
ایران وجود داشت و هم در درون آمریکا و هم در بین برخی 
کشورهایی که مذاکره انجام می دادند وجود داشت. به همین 
دلیل نیز مذاکرات باید با سرعت بیشتری پیش می رفت تا 
نقش عوامل حاشیه ای در به تأخیر انداختن آن کاهش پیدا 
کند. وقفه ای که در هفته گذشته در روند مذاکرات صورت 

گرفت به دلیل درخواست روسیه 
برای مدت دار شدن روابط خود 
با ایران در شرایطی است که این 
کشور به دلیل بحــران اوکراین با 
تحریم های کشورهای اروپایی و 
آمریکا مواجه شده است. به همین 
دلیل  وزیر امور خارجه ایران وارد 
مسکو شده است تا گفت وگوهای 
نهایی را با مقامات روسیه درباره 
نهایی شدن برجام انجام بدهد. 
موانع احیای مذاکرات برجام زیاد 
است اما باید روی چگونگی برخورد 
با این موانع کار شود تا بتوانیم از 
آنها بگذریم و به هدفــی که رفع 
تحریم های آمریکاست، برسیم. ولی 
برخی مواضع و جهت ها به گونه ای 

نیست که بخواهد به یک مصالحه و تعامل در جهت رفع 
تحریم ها منتهی شود. درحالی  که اگر ایران با شناخت  و درک 
محدودیت ها، ظرفیت ها و فرصت ها به مذاکرات برجامی نگاه 
کند، مسیر، مسیری هست که می شود با رفع موانع به هدفی 
که می خواهد، برسد. تعامل و همکاری با آژانس انرژی اتمی 
می تواند یکی از این موضوعات باشد. اگر بخواهیم آمریکایی ها 
تحریم های خود را لغو کنند، باید به برخی اقداماتی که در 
چارچوب برجام انجام  گرفته، توجه کنیم. مجموعه مواضع و 
دیدگاه های آقای باقری کنی و دیگر دولتمردان چشم اندازی 
از روند مذاکرات هسته ای پیش روی ما گذاشته است. شاید 
سیاست، سیاستی نباشد که بخواهند یک جواب »نه« بدهند 
یا اینکه بخواهند رویکردی را در پیش بگیرند که برجام احیا 
بشود. شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور متعادل نیست و 
همگان با پوست و گوشت خود دارند این شرایط را تجربه 
می کنند. احیای برجام به رشد و رونق اقتصادی کشور کمک 
می کند. برجام یک توافقنامه بدون اشکال نیست و کسی 
منکر این نمی شود، اما به هرحال یک فرصت است و اگر از 
آن استفاده شود، پیامدهای مثبتی برای کشور به همراه 

خواهد داشت.
 نقش روسیه در نتیجه مذاکرات چه بوده است؟

روسیه یکی از کشورهای اصلی مذاکره کننده در وین است. 

اقدامات روسیه در این زمینه  از این  جهت می تواند مشکل  
باشد که هرگونه توافقی باید به صورت اجماع در کمیسیون 
مشترک برجام صورت بگیرد و روسیه نیز باید در این زمینه 
دیدگاه های خود را مطرح کند. در چنین شرایطی اگر روسیه 
برجام را امضا کند شرایط برای توافق ایجاد خواهد شد. 
با این وجود به نظرمی رسد چالش جدی در احیای برجام 
وجود ندارد و به زودی این توافق به نتیجه خواهد رسید. از 
سوی دیگر باید بپذیریم که بخشی از برجام نیز تاکنون احیا 
شده است. در شرایط کنونی ایران به صورت روزانه در حدود 
یک و نیم میلیون بشکه نفت صادر می کند که نسبت به 
گذشته افزایش قابل توجهی داشته است.نکته دیگری که 
در این زمینه وجود دارد این است 
که با توجه به نزدیکی ایران و روسیه 
این احتمال که در صورت تحریم 
روسیه ایران جایگزین فروش نفت 
و گاز به کشورهای اروپایی باشد 
تا حدود زیادی کمرنگ شده  و این 
اعتماد هنوز شکل نگرفته است. 
چین سالانه بیش از 600 میلیارد 
دلار با آمریکا مراودات تجاری دارد و 
روسیه نزدیک به 400 هزار میلیارد 
دلار با آمریکا تعامل اقتصادی دارد و 
وقتی ببینند منافع شان در خطر قرار 
خواهد گرفــت، سیاستی در پیش 
می گیرند که تأمین کننده منافع 
شرکت هایشان باشد. همان طور 
که شرکت های چینی و روسی طی 
سال های گذشته با اینکه دوستان ما بودند اما از ایران خارج 
شدند. رویکرد نگاه به شرق در شرایط امروز نمی تواند کشور 
را از این وضعیت اقتصادی خارج کند. ما در جهانی زندگی 
می کنیم که روسیه و چین هم به غرب وابسته هستند و تلاش 
می کنند تنش با غرب را به نوعی مدیریت کنند که کمترین 
آسیب را ببینند. اگر روسیه و چین هم از ایران می خواهند 
که از نقطه ای که مذاکرات قطع شده مذاکرات ادامه پیدا 
کند، در همین راستاست. شاید موردی نباشد که چین و 
روسیه و مجموعه کشورهای اروپا و آمریکا در یک موضوع 
اشتراک نظر داشته باشند، اما در موضوع برجام اشتراک نظر 
دارند که آن هم به خاطر منافع و رویکردهایی است که دنبال 
می کنند. طرح و بیان مواضع و دیدگاه های برخی جریان ها با 
قدرت های جهانی هیچ سنخیتی ندارند که ناشی از این است 
که یا شناختی از آنها ندارند یا اگر هم دارند، نمی خواهند 
با توجه به رویکردها و دیدگاه هایی که در نظام بین الملل 
وجود دارد، بپذیرند که تحریم ها، تحریم های آمریکاست 
و نه تحریم های اروپا. نظام اقتصادی شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی کشورهای اروپایی بر مبنای منافع خودشان 
رفتار می کنند و با دیدن کمترین خطر و آسیب قطعا کنار 
می کشند. نه تنها اروپایی ها که چینی ها و روس ها هم به 

همین صورت است.

 بر اساس اخبار منتشر شده یکی از گره های اصلی 
مذاکرات خارج شدن نام سپاه پاسداران از لیست 
گروه های نظامی تروریستی است. آیا درنهایت آمریکا 

به این درخواست ایران پاسخ مثبت خواهد داد؟
آمریکا در این زمینه انعطاف از خود نشان داده و به نظر 
می رسد درنهایت حاضر به خارج کردن نام سپاه پاسداران 
از لیست گروه های تروریستی وجود خواهد داشت. واکنشی 
که وندی شرمن نسبت به حمله موشکی ایران به پایگاه 
جاسوسی اسرائیل در اربیل عراق نشان داد بیانگر این است 
که آمریکایی ها نیز خواهان تنش بیشتر با ایران نیستند و این 
احتمال وجود دارد که درنهایت نام سپاه را از لیست گروه های 
تروریستی خارج کنند. البته مسائل در حد گمانه زنی 
باقی مانده است. با این  وجود نوع رفتار ایران با آمریکا نشان 
می دهد که این درخواست تحقق پیدا کرده یا در آینده پیدا 
خواهد کرد. در دو موضوع »لغو تحریم ها«، »ارائه تضمین 
توسط آمریکا« تقریباً طرفین به نتیجه رسیده اند؛ ایران 

پذیرفته است که آمریکا نمی تواند از 
جانب دولت آینده اش برای احیای 
برجام تضمینی ارائه دهد. هیچ 
تضمینی بزرگ تر از این نیست که 
ایران از فرصت ریاست جمهوری 
بایدن و تحولات اوکراین حداکثر 
استفاده را کند. ضمن اینکه ایران به 
پیشرفت های هسته ای دست یافته 
است که رئیس جمهـــور بعدی 
آمریکا نمی تواند این پیشرفت ها را 
از ایران بگیرد. اگر بخواهند مجددا 
خدشه  ای بر برجام وارد کنند، مسیر 
بازگشت به عقب طــی خواهد شد 
و این خواسته آنها نیست. به نظرم 
بهترین فرصت و بهترین تصمیم 
برای ایران استفاده حداکثری از 

فرصت احیای برجام در جهت رشد و رونق اقتصادی و کسب 
بازار از دست رفته نفت و گاز جهانی است. به هرحال مهم ترین 
دغدغه آمریکا و شرکای اروپایی و حتی روسیه و چین همین 
مسأله پیشرفت در برنامه هسته ای ایران است، ازاین رو اذعان 
کرده اند که اگر این موضوع به مرحله ای برسد عملا مذاکرات 
برجام دیگر ویژگی خود را از دست می دهد. ما باید بپذیریم 
که تحریم هایی که علیه ایران صورت گرفته توسط آمریکا 
اعمال شده و نه سازمان ملل. حتی اگر بخواهیم با شرق و 
کشورهای همسایه مان روابط گسترده ای داشته باشیم، بدون 
رفع تحریم های آمریکا امکان پذیر نیست. چین و روسیه این 
را نشان داده اند که در مراودات اقتصادی شان با ایران قطعا 
منافع خود را در روابط آمریکا در نظر می گیرند، همان طور که 
طی سال های گذشته حاضر به کار با ایران نشدند ضمن اینکه 
تعدادی هم ایران را ترک کردند. اکنون باید منتظر چه اتفاقی 
باشیم که واقعیت های جهانی را نادیده بگیریم و مقوله ای را 
در پیش بگیریم که می تواند شرایط ایران را برای رسیدن 

به منافع برجام دشوارتر کند. باید تبعات شکست مذاکره 
برجام مدنظر همگان باشد. شاید با یک گام بتوان گام های 
روبه جلوی بیشتری برداشت که این مساله می تواند موجب 
کاهش فشارهای اقتصادی شود و در میان مدت و بلندمدت 

به منافع مطلوب دست پیدا کنیم.
 ایران به پایگاه اسرائیل در اربیل عراق حمله کرد. 

ارزیابی شما از این موضوع چیست؟
اقدام اخیر ایران به نوعی واکنش به اقدامات اخیر اسرائیل 
در ایران اعم از خرابکاری در مراکز نظامی و هسته ای ایران 
و همچنین حملات سایبری بوده  است. در چنین شرایطی 
ایران احساس می کرد باید به اسرائیل یک ضرب شستی نشان 
بدهد که در عمل نیز چنین اتفاقی رخ داد. واکنش هایی 
که نسبت به این اتفاق وجود داشت نیز به شکلی نبود که 
بخواهد روند احیای برجام را تحت تأثیر قرار بدهد. در داخل 
کشور نیز باز برخلاف گذشته شاهد ابراز مواضع مثبت تری از 
سوی مخالفان برجام بودیم و به گونه ای اظهارنظرها صورت 
گرفته که به نظر می رسد مخالفان 
برجام نیز به این نتیجه رسیده اند 
که هرگونه تحول و گشایشــی در 
وضعیت اقتصادی کشور، با احیای 
کرد.  خواهد  پیدا  تحقق  برجام 
هرچند باز اما و اگرها و شــرط و 
شروطی گذاشتند که باز بــه یک 
نوعی با هدف طرح خواسته های 
حداکثری و اینکه آنها همچنان بر 
مواضع گذشته خود ایستاده اند نیز 
مطرح شده و بیشتر جنبه سیاسی 
دارد تا بخواهد جنبه تأثیرگذاری 
درروند مذاکرات برجام داشته باشد. 
تیم هسته ای ایران با یک فضای به 
نسبت مثبت تر نسبت به گذشته به 
وین رفته است و این مسئله باعث 
شده که عملا برخلاف گذشته و بیش از گذشته نسبت به 
احیای برجام خوش بین باشیم. هرچند مقامات آمریکایی 
همچنان بر برخی خواسته های حداکثری خودشان نسبت 
به برجام تأکید دارند ولی پشت میز مذاکرات قطعا آنها 
نیز اگر بخواهند برجام به سرانجام برسد، می داننـد که 
باید تعدیلی در مواضعشان انجام بشود. به نظر می رسد 
برخلاف گذشته می توان برای احیای برجام خوش بین تر 
بود. اگر تیم مذاکراتی آقای بایدن هم بخواهند مذاکرات را به 
سرانجام برسانند و با توجه به ضرورت هایی که در تغییرات 
سیاست خارجی و امنیتی خود در منطقه خاورمیانه دنبال 
می کنند و این تغییرات در صورت احیای برجام می تواند با 
موفقیت هایی همراه باشد. آنها هم شاید تحت این فشارها و 
ملاحظات تعدیلی در مواضع خودشان ایجاد کنند و مجموعه 
این تحولات می تواند به تنش زدایی میان ایران و آمریکا و 
دولت های اروپایی در چگونگی روند مذاکرات احیای برجام 

بینجامد و تأثیرات مثبتی بر جای بگذارد.

پرونده سال پنجم  6
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آرمان ملی- احسان انصاری: مذاکرات وین به ایستگاه نهایی نزدیک شده است. اخبار منتشرشده نشان می دهد که احتمال به نتیجه رسیدن مذاکرات تا قبل از نوروز وجود دارد و احتمال دارد احیای برجام سورپرایز نوروزی  دولت به مردم باشد. 
وزیر امور خارجه نیز با سفر به روسیه به دنبال مذاکره با مقامات این کشور است تا از برخی مواضع اخیر خود در راستای به نتیجه رسیدن مذاکرات عقب نشینی کنند.»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی آخرین تحولات در مذاکرات وین با مرتضی 
مکی تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. مکی در این زمینه معتقد است: » روسیه یکی از کشورهای اصلی مذاکره کننده در وین است. اقدامات روسیه در این زمینه  از این جهت می تواند مشکل  باشد که هرگونه توافقی باید به صورت 
اجماع در کمیسیون مشترک برجام صورت بگیرد و روسیه نیز باید در این زمینه دیدگاه های خود را مطرح کند. با این وجود به نظرمی رسد چالش جدی در احیای برجام وجود ندارد و به زودی این توافق به نتیجه خواهد رسید. از سوی دیگر باید 
بپذیریم که بخشی از برجام نیز تاکنون احیا شده است. در شرایط کنونی ایران به صورت روزانه در حدود یک و نیم میلیون بشکه نفت صادر می کند که نسبت به گذشته افزایش قابل توجهی داشته است«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

 ما در جهانی 
زندگی می کنیم که روسیه 
و چین هم به غرب وابسته 
هستند و تلاش می کنند تنش 
با غرب را به نوعی مدیریت 
کنند که کمترین آسیب را 
ببینند. اگر روسیه و چین 
هم از ایران می خواهند که از 
نقطه ای که مذاکرات قطع شده 
مذاکرات ادامه پیدا کند، در 
همین راستاست

طولانی شدن روند 
مذاکرات باعث شد که 
مسائل حاشیه ای در روند 
مذاکرات اختلال ایجاد کند. 
این عوامل هم در درون 
ایران وجود داشت و هم 
در درون آمریکا و هم در 
بین برخی کشورهایی 
که مذاکره انجام می دادند 
وجود داشت. به همین دلیل 
نیز مذاکرات باید با سرعت 
بیشتری پیش می رفت 

 تحولات پیرامون مذاکرات احیای برجام به ویژه درخواست 
روس ها مبنی بر تضمین کتبی آمریکا، مهلت یک هفته ای آمریکا به 
روسیه و همچنین سفر وزیر امور خارجه کشورمان به مسکو را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
معتقدم با اینکه وزارت خارجه آمریکا گفته ما یک هفته به روس ها مهلت 
می دهیم که یا درخواست خود را پس بگیرند و روند احیای برجام را مثل سابق 
ادامه دهند یا اقدام دیگری می کنیم که آن اقدام دیگر ممکن است یک توافق 
موقت بدون روسیه باشد روس ها تصمیم خود را گرفته اند و هر چقدر هم که 
از سوی غربی ها به ویژه آمریکا بر روسیه فشار وارد شود آنها این فشار را روی 
برجام خواهند گذاشت. موضوعی که برای آمریکایی ها بسیار حیاتی است. هم 
از نظر داخل آمریکا و هم از نظر غنی سازی که در ایران انجام می شود و غربی ها 
در این خصوص عجله دارند. بنابراین روس ها این را می فهمند و بر اساس همین 
اگر آن امتیازی که می خواهند به آنها داده نشود، تصور نمی کنم که مفت دست 
از خواسته خود بکشند. روس ها تصمیم خود را گرفتند و از آن طرف موضع 
مقامات ایرانی و سخنگوی امور خارجه کشورمان مقداری متفاوت شده است. 
قبلا سخنگو اعلام می کرد که نمی گذاریم هیچ عامل خارجی بر این توافق اثر 
بگذارد. حال سخنگو بیشتر آمریکا را در مساله تاخیر و عدم ادامه مذاکرات 
مقصر می داند. در همین راستا نیز آقای امیر عبداللهیان به مسکو سفر کرده 
که به نظر می رسد در این سفر می خواهد ببیند مقامات روس چه می گویند 
و چگونه می تواند درخصوص احیای توافق با مقامات روس گفت و گو کند. با 
این حال هنوز هم معتقدم که تغییر خاصی در مواضع روس ها ایجاد نمی شود، 
چراکه در دنیا دشمنی بزرگی میان روسیه و غربی ها به ویژه آمریکا به وجود 
آمده است. غربی ها فشارهای سنگین اقتصادی بر دوش روسیه گذاشتند و 
روسیه باور نداشت که چنین فشارهایی را علیه این کشور تصویب کنند. لذا به 
نظرم روسیه با اقدام اخیر خود در صدد است که تلافی کند. یعنی تنها چیزی 
که اکنون در اختیار دارد و می داند که آمریکایی ها برایشان حیاتی است، 
مذاکرات وین است که در همین خصوص با تحرکات خود گلوی آمریکا را 

گرفته و فشار می دهد. 

 مساله توافق موقت بدون حضور روسیه با توجه به چارچوب های 
حاکم بر برجام چه میزان امکان پذیر خواهد بود؟

 توافق مورد اشاره آمریکایی ها و آقای بلینکن که توافق بدون روسیه است 
گرچه قابل بررسی است اما چندان قابلیت اجرا ندارد. همان طور که می دانید 
مساله برجام بر اساس اجماع ۵ کشور است. یعنی اگر روسیه بخواهد از برجام 
خارج شود یا نخواهد توافق کند برجام نیز نمی تواند عملیاتی شود. به ویژه 
اینکه بر اساس متن برجام این اورانیومی که غنی شده باید به روسیه برود.

لذا وقتی روسیه ای در برجام نباشد آن نکته اصلی که آمریکایی ها می خواهند 
یعنی خروج اورانیوم از ایران عملا امکان پذیر نخواهد بود. به ویژه این بار که 
اورانیوم بیشتری انباشته شده هم ۲0 درصد فلزی و هم 60 درصد، بنابراین 
وقتی روسیه نباشد این اورانیوم باید کجا برود؟ فرض کنیم که می گویند چین 
اما اگر اینگونه باشد که دیگر برجامی نیست و متن تغییر کرده و باید یک 
فرمت دیگری را شکل دهند. اگر هم اینگونه شود این فرمت به احتمال قوی 
موقتی خواهد بود این فرمت هم باید مورد چانه زنی طرفین قرار گیرد که طرف 
مقابل چه امتیازاتی خواهد داد؛ در عوض چه امتیازاتی خواهد خواست و چقدر 
می توانیم نفت بفروشیم و به تبع آن چه میزان از پول آن به کشور باز می گردد. 
هر چند که از ابتدا نیز گفتیم که در هر نوع فرمت توافق موقتی ایران ضرر 
می کند، چراکه چون موقتی است شرکت های خارجی رغبتی نشان نمی دهند 
که به ایران بیایند، کار و سرمایه گذاری کنند. لذا روس ها نیز فهمیده اند که این 
مساله برجام و توافق برای آمریکایی ها چقدر حیاتی است. هم به لحاظ غنی 
سازی در ایران و هم به لحاظ سیاسی در داخل آمریکا. در واقع اگر آمریکایی ها 
به توافق نرسند یک شکست برای دولت بایدن تلقی خواهد شد. بایدنی که 
به واسطه عملکرد مثبت در ماجرای اوکراین در میان مردم آمریکا محبوبیتش 
بیشتر  شد و اگر این توافق نیز انجام می شد بایدن امتیاز بیشتری می گرفت. در 
واقع در داخل آمریکا نیز تندروها بدشان نمی آید که شکستی نصیب بایدن در 
این راه شود. بنابراین سفر امیر عبداللهیان نیز تصور نمی کنم که بدین معنی 
باشد که روس ها به توافق برگردند. چون موضوع خیلی مهمی برای روس ها در 
مورد آمریکایی هاست. روس ها خوب فهمیده اند که قیمت نفت و بنزین 4 دلار 

در آمریکا یقه بایدن را گرفته و اگر برجام امضا شود و توافق صورت گیرد قیمت 
نفت پایین می آید. لذا هم روس ها از نظر مالی ضرر می کنند و هم در واقع بایدن 
می تواند در داخل آمریکا نفسی بکشد. لذا به همین خاطر است که روس ها 

نمی خواهند چنین اتفاقی بیفتد. 
 با توجه به اینکه روس ها بر موضع خود استوارند و سایر طرف ها 
نیز در پی توافق هرچه سریع تر؛ از دیدگاه شما چه راهکار یا راه حلی 

برای برون رفت از این شرایط می توان مطرح کرد؟
من تصور می کنم تنها راهی که مانده مذاکره رو در روی ایران و آمریکا است 
که بنشینند و مقداری اعتماد بیشتر به هم کنند. مثلا بگویند تا مذاکرات 
اوکراین و روسیه شروع نشده مهلت زمان سه ماهه ای در نظر بگیرند. آنچه 
مسلم است توافق صددرصد تمام شده بود و به نظرم اگر امروز مذاکرات متوقف 
شده به خاطر مشکل روس ها است. آن چند نکته ای هم که در مذاکرات در 
حال بحث بوده اند به اذعان همه طرفین رو به انتها بوده و در واقع چانه زنی 
آخر مذاکرات بوده که هر طرف بخواهد امتیاز بیشتری بگیرد. بنابراین ایران 
و آمریکا همین که اکنون انجام شده بپذیرند و به رغم همه مشکلاتی که میان 
ایران و آمریکاست اما طرفین به این توافق احتیاج دارند با یک اعتماد سازی 
نسبی یک توافق مثلا 3 ماهه ای صورت دهند که طی آن تحریم های نفتی ایران 
را بردارند و اجازه آزاد شدن دارایی های بلوکه شده ایران در برخی کشورها را 
بدهند و از آن طرف ایران نیز در میزان غنی سازی خود تجدیدنظر کند تا هم 
نگرانی های غربی ها کاهش پیدا کند و هم اقتصاد ایران راه بیفتد. تصورم این 

است که مذاکرات بین روسیه و اوکراین به طور جدی در یکی دو هفته آینده 
حل می شود. یعنی اگر کی یف تصرف شود که پوتین نیز به دنبال آن است، 
دیگر به دنبال کشورگشایی بیشتر بعد از اوکراین نخواهد بود. چون می داند 
که این تحریم ها هنوز فعلا روی کاغذ و اسم است و عملا شروع نشده و اگر به 
لحاظ عملی و اجرایی این تحریم ها تاثیر کند آن موقع خواهد بود که روسیه به 
لحاظ داخلی دچار بحران می شود و پای پوتین در گل گیر می کند. لذا پوتین 
و زلنسکی پای میز مذاکره خواهند نشست. در آن زمان است که روس ها به 
تدریج درخواست خواهند کرد که پس از صلح میان روسیه و اوکراین تکلیف 
تحریم ها چه می شود و غربی ها به ویژه اروپایی ها که نمی خواهند این جنجال 
کش پیدا کند مقداری از تحریم های روسیه را برخواهند داشت. این در حالی 
است که اکنون کم کم اختلافات میان اروپا و آمریکا به صورت سر بسته ایجاد 
شده و باز می گردد. در دو، سه هفته اول جنگ وحدتی ایجاد شد اما اکنون 
می بینید که صحبت های جوزف بورل با صحبت های آقای بایدن، بلینکن و 
جانسون متفاوت است و می گویند که  ای کاش نگفته بودیم که بحث عضویت 
اوکراین در ناتو را بررسی می کنیم. تصور می کنم که مقداری از تحریم های 
روس ها برداشته شود آنها به برجام برگشته و درخواست خود را پس خواهند 
گرفت، اما در حال حاضر اصلا به نظر نمی رسد که روس ها امتیازی که در دست 
گرفتند را به آمریکایی ها دهند هر چند که ایران نیز از این موضع گیری روس ها 

ضرر زیادی خواهد کرد.
 عده ای بر این باورنـد که اساسا نباید همه چیز را به گردن روس ها 

و اقدام اخیرشان انداخت، چرا که اگر قرار بر توافق بود چرا در چند 
ماه گذشته طرفین به جمع بندی نرسیدند و تعلل آمریکایی ها باعث 

عدم رسیدن به توافق شد؟
در تاخیر توافق طرف غربی یک نظر و طرف ایرانی هم نظر دیگری دارد اما 
حدود یک ماه تا چهل روز است که هر دو طرف اصلی یعنی اروپا و آمریکا یک 
طرف و ایران نیز در طرف دیگر از فضای حاکم بر مذاکرات راضی هستند و 
از یکدیگر تعریف می کنند. در حالی که اگر مقطع زمانی پیش از آن را به یاد 
داشته باشید هر روز انگلیسی ها، فرانسوی ها و آمریکایی ها همواره می گفتند 
که وقت تنگ است و ایران بهانه می آورد و اگر تا یک هفته یا دو هفته دیگر 
اقدامی نکند ما راه دیگری را پیش می گیریم. اما اکنون بیش از یک ماه است 
که دیگر چنین مواضعی را از سوی غربی ها نمی شنویم. بعضا نیز می شنویم که 
سخنگوی دستگاه سیاست خارجی ایران و طرف غربی از پیشرفت مذاکرات 
می گوید. مذاکرات به خوبی داشت پیش می رفت و ما باید از مذاکره کنندگان 
ایرانی تشکر کنیم که مسیر خوبی را رفتند و امتیاز خوبی هم گرفتند. یعنی 
به نظرم امتیاز فرا برجامی یعنی راستی آزمایی را گرفتند. راستی آزمایی در 
برجام نیست و این واقعیتی است که باید بدان توجه کرد که ایران گرفته است 
و آن دیگر مشکل بایدن است که برود مشکل خود را با کنگره بر اساس مصوبه 
۲019 حل کند. طرف ایرانی روی دو سه موضوع اصرار داشت که یکی تضمین 
بود، یکی راستی آزمایی و دیگری هم تعداد افرادی که تحریم بودند و طرف 
ایرانی می خواست تعداد بیشتری به ویژه سپاه را از ذیل تحریم ها در آورد که 
موفق شدند. این اتفاق افتاده و زمان می برد کما اینکه دو سه بار هم آقای باقری 
به تهران برگشت و مشورت کرد و اینها امتیاز دادند و آنها هم امتیازاتی دادند. 
غربی ها کنار آمدند و از زمانی که جنگ رخ داد، مذاکرات هر چند آهسته اما به 
نفع ایران سرعت گرفت. انتقاد ها را در رسانه ها بررسی کنید که از طرف مقابل 
بسیار نادر بوده است. خودم هم بارها بر این مساله اشاره کرده بودم که توافق 
تا عید حتمی است. اما روسیه در آخر کار که همه آماده امضا بودند در بزنگاه 
گلوی آمریکایی ها را با طرح درخواست تضمین کتبی فشرد تا امتیازات مدنظر 

خود را اخذ کند. 
 با اینکه بارها از سوی طرفین مذاکره شاهد این مساله بودیم که 
مذاکرات در مرحله پایانی است و به زودی توافق اعلام خواهد شد اما با 
گذشت ماه ها این رویکردها از اظهارنظر فراتر نرفت و توافقی تاکنون 

حاصل نشده است؛ چرایی این مساله را چگونه تبیین می کنید؟
اتفاقا از زمانی که آقای انریکه مورا این صحبت را مطرح کرد که مذاکرات 
کارشناسی به پایان رسیده و دیگر وقت اتخاذ تصمیمات سیاسی فرا رسیده 
است؛ آقای باقری به وین بازگشت. با بازگشت آقای باقری به وین دیدیم که 
آقای ندپرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا و آقای خطیب زاده سخنگوی 
وزارت امور خارجه کشورمان در اظهارنظرهایی بر توافق به زودی تاکید 
داشتند. هیچ وقت در طول این یک سال گذشته چه در دولت فعلی و چه 
در دولت گذشته اینقدر نرم در مورد این مساله که مذاکرات در حال پایان 
پذیرفتن است صحبت نشده بود. آقای باقری رفته بود که کار را تمام کند و 
آقای امیر عبداللهیان در وزارت امور خارجه آماده می شد که به وین سفر کند. 
چگونه می شود که آقای باقری نرفته باز می گردد و آقای جوزپ بورل می گوید 
که یک عامل خارجی باعث شده تا مذاکرات وین فعلا به حالت تعلیق در آید. 
آقای جوزپ بورل را 30 سال است می شناسیم در وزارت خارجه اسپانیا که 
شخصیتی خاورمیانه ای، طرفدار فلسطین و نسبتا معقولی است. وقتی می گوید 
یک عامل خارجی باعث شده که مذاکرات متوقف شود و تا اطلاع بعدی هم 
نمی دانیم تکلیف مذاکرات چه می شود و آقای خطیب زاده هم می گوید 
که نمی دانیم وضعیت مذاکرات چه می شود به چه معناست؟ وقتی همه به 
پایتخت ها بازگشتند، وزیر امور خارجه ایران به روسیه می رود و وزیر خارجه 
آمریکا مهلت یک هفته ای به روسیه می دهد دیگر مشخص است که داستان از 
چه قرار است و نمی توان گفت موضوع دیگری در کار است. اگر مساله روس ها 
مطرح نبود شاید اکنون مذاکرات احیای برجام به پایان رسیده بود و طرفین به 

توافق رسیده بودند و اعلام هم شده بود.

آرمان ملی-  سهیل ثابت: مذاکرات کارشناسی به اتمام رسیده و دیگر مذاکراتی صورت نخواهد گرفت و زمان اتخاذ تصمیم های سیاسی 
فرا رسیده است.« این یکی از آخرین اظهارنظرهای انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات وین است که چندی پیش خبر از پایان یافتن 
مذاکرات و دست یافتن قریب الوقوع طرفین مذاکره کننده به توافق می داد. اما تحولاتی طی یک هفته اخیر اتفاق افتاد که مذاکراتی که 
در آستانه توافق قرار داشت امروز دچار برخی پیچیدگی ها شود و هیچ کسی زمان توافق را نداند. درخواست روسیه از آمریکا مبنی بر 
تضمین کتبی که تحریم های روسیه بر روابط اقتصادی و تجاری ایران با این کشور تاثیر نگذارد باعث شده تا طرفین برجام به ویژه آمریکا و 
تروئیکای اروپایی به این مساله واکنش نشان دهند. چنانکه تروئیکای اروپایی طی بیانیه ای از روسیه خواسته که درخواست فرابرجامی 
و زیاده خواهانه خود را کنار بگذارد و آمریکایی  ها نیز مهلتی یک هفته ای به روسیه داده اند که از درخواست خود عقب نشینی کنند 
وگرنه رویکرد دیگری اتخاذ خواهند کرد و توافقی بدون روسیه به امضا خواهد رسید. این در حالی است که تحلیلگران بین الملل بر این 
عقیده اند که توافق بدون روسیه عملی نخواهد بود و این کشور حتما باید در توافق حضور داشته باشد. در شرایطی که امیرعبداللهیان 
وزیر خارجه کشورمان به مسکو سفر کرده تا جدای از روابط دوجانبه مسائل پیرامونی برجام را بررسی کند باید دید که موضع روس ها در 
قبال برجام و توافق چگونه خواهد بود و اساسا تمایلی به توافق دارند یا اینکه روندها به سمت و سوی دیگری خواهد رفت. در این راستا 
برای بررسی تحولات پیرامون احیای برجام، موضع اخیر روسیه و واکنش  ها و تاثیر مسائل اوکراین بر توافق »آرمان ملی« با عبدالرضا 

فرجی راد تحلیلگر مسائل بین الملل و سفیر سابق کشورمان در نروژ و مجارستان به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

راه حل، مذاکره رو در رو ایران و آمریکاست
       اگر درخواست روسیه نبود توافق انجام شده بود     فشار غرب بر مسکو بیشتر شود؛ روس ها به برجام فشار می آورند

      روسیه می داند توافق برای آمریکا حیاتی است و دنبال امتیاز است     برجام بدون روسیه عملیاتی نمی شود

نتوانستیم اعتماد غرب را برای جایگزینی نفت و گاز روسیه جلب کنیم
آمریکا برای پیشبرد اهداف خاورمیانه ای به برجام نیاز دارد

طولانی شدن مذاکرات حاشیه ها را بیشتر کرده است
 احیای برجام در شرایط کنونی قابل  مشاهده است

: ایمنا منبع

مرتضی مکی، تحلیلگر مسائل بین الملل در گفت وگو با »آرمان ملی«:

آخرين فرصت را از دست ندهيم؛ 
 »انتخابات آمريكا
- بحران اوكراين«

محمود اکبری کیا
کارشناس مسائل سیاسی


